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Opsamling på programledermøde marts 2019 

Her samles op på spørgsmål stillet i chatten på programledermøde marts 2019.  

 

Notatet er opdelt jf. oplæg på programledermødet: Nyt fra SAPA, Dokumenter til 

KSD/KY, Understøttelse af enkelt-ydelse og anden-ydelse i KY, Grunddataprogrammet 

og udfasning af ESR og andre spørgsmål. Bemærk at denne opsamling ikke opdateres. 

Eventuelle ubesvarede spørgsmål besvares så vidt muligt ved afviklingen af 

programledermøde april 2019. 

 

Spørgsmål til ”Nyt fra SAPA” 
 

Spørgsmål Svar 

Hvorfor kun få erfaringer med 

organisatoriske udrulninger 

med SAPA? 
 

Grundet visse tekniske vanskeligheder, som nu er 

løst, skete udbredelsen i pilotperioden/ 

pilotkommunerne ikke så hurtigt som forventet. 

Gennemgår i tilsvarende 

oplæg for SAPA-

projektlederne? 

 

Det har SAPA-projektet ikke planlagt, men der har 

været afholdt bølgemøder for bølge 1-3, og der 

planlægges tilsvarende møder for de kommende 

udrulningsbølger. På disse møder drøftes i mindre 

fora kommunernes forberedelser med at tage SAPA 

i brug. Det er typisk kommunens SAPA-

projektlederen og STS-projektlederen, der deltager i 

bølgemøderne. 

Har KOMBIT eller 

pilotkommunerne anbefalinger 

eller erfaringer i forhold til 

ambitionsniveau? 
 

Erfaringerne i pilotkommuner er ret forskellige og 

afspejler, at SAPA fra starten af pilotperioden havde 

visse tekniske vanskeligheder. Nu er løsningen klar 

til brug bredt i kommunen. Så ambitionsniveauet 

afspejler mest kommunens vurdering af, hvilken 

værdi SAPA skaber for forskellige brugergrupper. 

Det vil sige, jf. de data der er nu og som i den 

kommende tid vises i SAPA. Dertil kommer en mere 

overordnet ambition om hurtigst muligt at realisere 

monopolbruddet ved at kunne opsige KMD Sag. 

Hvordan med finansiering: Er 
der en forenklet SAPA-
trappemodel på vej?   

Ja, der arbejdes på en ny model til afløsning af den 

nuværende trappemodel. Der pågår dialog om 

denne med kommunestyregruppen i SAPA. For 

yderligere oplysninger kontakt Josef Longfors 

Hansen, jol@kombit.dk. 

Er der en oversigt over k98 

snitflader, og er deadline for 

spejling af KMD-sag til SAPA 

sat til ultimo 2022 (social 

Pension)? Er eksempelvis 

KMD arbejdsevnemetode en 

snitflade vi selv skal forhandle 

på plads med KMD? 

KOMBIT har igangsæt et ”Tilslutningsforløb”, hvor 

vi først hjælper ESDH- og Jobcenter-systemer med 

at blive tilsluttet. Til efteråret kører vi endnu en 

runde og vi er ved at afklare, hvilke 

forretningsområder der vil være mest oplagte til 

dette. 

 

KOMBIT er på vej med en oversigt over, hvilke 

mailto:jol@kombit.dk
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Spørgsmål Svar 

 fagsystemer der indlæser data i indekserne, 

herunder K98-systemer. Oversigten vil i første 

omgang være de løsninger, der indgår i 

tilslutningsforløbet, senere forventer vi, at det skal 

udbredes til alle løsninger, der er koblet på. 

 

Alle informationer, der kan ses i KMD Sag, kan i 

dag ses i SAPA. Synkroniseringen mellem KMD 

sag og STS fortsætter, indtil sidste monopolsystem 

er konkurrenceudsat. Dette peger lige nu på Social 

Pension, som starter implementering ultimo 2022. 

 

Det er kommunerne eget ansvar at sikre, at deres 

løsninger er koblet til infrastrukturen. KOKMBIT 

forhandler ikke centralt omkring løsningers 

snitflader til den fælles kommunale infrastruktur. 

Kommunerne kan sikre tilslutning til den 

fælleskommunale infrastruktur ved at: 

• Købe løsningen på SKI 02.19, hvor der stilles 

krav om tilslutning til den fælleskommunale 

infrastruktur 

• Skrive krav om tilslutning ind i kommunens 

udbud af løsning 

• Forhandle med leverandøren 

Hvornår kommer 

arbejdsgruppen med en 

anbefaling? (GDPR KL m.fl) 

 

KOMBIT har sammen med en række kommuner, 

herunder pilotkommuner, arbejdet videre på 

baggrund af det notat, som KL sendte i 2017. 

Særligt Vejle Kommune har lagt en stor indsats i at 

formulere en række principielle spørgsmål, som 

man savner svar på.  

 

KOMBIT, KL og kommunerne har drøftet notatets 

første version og er endt med 3 spor: 

 

• Spor 1: Notat fra KL om en række principielle 

spørgsmål vedrørende tildeling af rettigheder 

færdiggøres 

• Spor 2: Notat fra KOMBIT om privacy by design 

i SAPA 

• Spor 3: Kortlægning af lovhjemmel til 

datadeling på tværs – her udestår en nærmere 

afklaring af, om og i givet fald hvordan en 

sådan kortlægning kan gennemføres 

 

Spor 1 og 2 forventes afsluttet inden for kort tid. 

Spor 3 vil forventeligt blive et længere forløb. 

 

Det skal understreges, at notatet (spor 1) på ingen 

måde en forudsætning for, at kommunerne kan gå i 
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Spørgsmål Svar 

gang med den konkrete udarbejdelse af 

jobfunktionsroller, da notatet kommer til at bidrage 

med en række principielle afklaringer om 

rettighedstildeling, men ikke vil give en facitliste på, 

hvilke roller, den enkelte medarbejder bør have. 

 

Inspiration til denne opgave kan med fordel findes 

på SAPAs dokumentbibliotek under punktet 

Redskaber, kommuneeksempler og andre 

materialer, Konfiguration 

Fornemmer KOMBIT at der er 

overensstemmelse mellem 

tidsplan og fremdrift? 

 

Som bekendt fik forsinkelsen af Støttesystemerne 

konsekvenser for udbredelsen af SAPA.  SAPAs 

tidsplan har ikke ændret sig siden juni 2018, hvor 

den nuværende udrulningsplan blev fremlagt. Det 

er fortsat planen, at SAPA kan idriftsættes i hele 

landet inden udgangen af 2019, hvilket 

kommunestyregruppen også bakker op om. 

I anbefaler "Start småt" - 

hvordan afspejles det i 

Netcompany-

undervisningspakken? 

 

Se svaret vedr. uddannelse i næste række. 

mht. uddannelse. Er det stadig 

muligt at "nøjes" med at bruge 

1/3 af pladserne til maj og 

resten evt. efter 

sommerferien? 

 

Hver kommune skal bruge 1/3 af de tildelte 

superbrugerplader og 2 administratorpladser i 

forbindelse med udrulningen. Resten af pladserne 

kan kommunen brede ud over det næste halve år, 

når der er ledige pladser på holdene. De officielle 

udrulningsbølger har dog førsteret til pladserne. 

Hvad er HOK ? 
 

Helhedsorienteret Kontrol. Udbetaling Danmarks 

kontrol med udbetaling af sociale ydelser i 

samarbejde med kommunerne. 

 

Spørgsmål til ”Dokumenter til KSD/KY” 
 

Spørgsmål Svar 

Bliver de fagmodul styrede 

sager i KMD Aktiv og KMD 

Sygedagpenge automatisk 

lukket efter konvertering, så de 

også lukkes i KMD Sag? 
 

Som led i konverteringen, sendes efter endt 

konvertering en ”slette” liste til KMD Sag med 

nøgler på alle de håndterede sager, som bruges til 

at lukke sagen, og sætte sagen ”ikke tilgængelig” i 

KMD Sag, svarende til at en sag falder for 

kassationsgrænsen. Dermed vil sagerne være klar 

til arkivering. 

Hvis det tilbydes, at få 

manuelle sager med over, 

betyder det vel, at vi har et 

valg ift. at undgå, at rydde op i 

KYs manuelle sager? 
 

Alle de sager, som trækkes ud til KY og som 

derefter håndteres i det nye fagsystem, vil blive 

lukket, og sat til ”ikke tilgængelig” i KMD Sag og 

dermed være klar til arkivering – sagerne kan så 

håndteres i KY derefter.  

 

https://share-komm.kombit.dk/P011/Delte%20dokumenter/Forms/SapaKontakt.aspx
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Spørgsmål Svar 

Spørgsmålet omkring oprydning i manuelle ”KY” 

sager er under afklaring, der følges op med svar på 

programledermøde april 2019 

 

Hvad er forskellen på EDH 

sager og manuelle sager? 

 
(Som jeg forstår det, ER 

manuelle sager jo EDH sager, 

så hvorfor er det under 

afklaring ift. KY under 

Manuelle sager men der står 

Nej under EDH?) 

EDH-sager er ikke manuelle sager. En manuel sag 

er en sag uden fagsystemtilknytning og uden EDH 

dokumenter og del af monopolbruddet. En EDH sag 

er en sag uden fagsystemtilknytning med EDH 

dokumenter og ikke del af monopolbruddet.  

 
Det er to forskellige kontrakter:   

• KMD EDH er indkøbt på konkurrencevilkår og 

er derfor ikke et monopolsystem. KMD EDH 

kontrakten styrer kommunen inkl. evt. 

opsigelse. Hvad der er hensigtsmæssigt at 

gøre i den sammenhæng hænger formentligt 

sammen med kommunens ESDH strategi. EDH 

sager kan fint leve videre under KMD EDH 

kontrakten efter opsigelse af KMD Sag. 

Forventeligt er Social Pension Kommune sidste 

fagsystem 

• KMD Sag er et monopolsystem og kontrakten 

kan opsiges når sidste fagsystem er 

konkurrenceudsat og når manuelle sager er 

opsagt.  

 

Spørgsmål til ”Understøttelse af enkelt-ydelse og anden-

ydelse i KY” 
 

Spørgsmål Svar 

Hvordan er emnet relevant for 

mig som KOMBIT-

programleder? Er målgruppen 

ikke nærmere KY-

projektledere? 

Emnet tages op på programledermødet for at 

præcisere, at KOMBIT vurderer, at kommunerne 

ikke har behov for supplerende it-understøttelse af 

enkelt-ydelse. 

Hvilke arbejdsgange kan ikke 

håndteres af KY ved go-live 

men skal håndteres manuelt er 

der et ark hvor det kan ses? 

KY-projektet afvikler til og med efteråret 2019 

workshops, hvad de enkelte ydelsesområder 

gennemgås og det besluttes, hvad der 

understøttes. Så der findes nu og her ikke et sådan 

overblik.  

 

KY-projektet kommunikerer resultater af workshops 

der afvikles nu før sommerferien og resultater af 

workshops der afvikles i efteråret i Q4/2019.   

 

Spørgsmål til ”Grunddataprogrammet og udfasning af ESR” 
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Spørgsmål Svar 

Jeg har generelt udfordringer 
med at forstå økonomien 
omkring 
grunddataprogrammet. 
Hvordan påvirker det 
kommunerne? 

For afklaring heraf, henviser vi til KL. 

Hvem modtager i dag 
information om udfasning af 
ESR? 

 

Informationerne omkring udfasningen af ESR 

sendes ud til kommunale kontaktpersoner for E&E- 

samt ESR-projektet. Øvrige interesserede kan også 

anmode om at blive tilmeldt nyhedsbrevene, og kan 

ellers følge med i informationerne her: 

https://www.kombit.dk/indhold/s%C3%A5dan-

finder-du-information-om-esr-udfasningen  

Kommer der opgaver via KLIK 
på udfasning af ESR? Det er 
svært at bevare overblikket 
som KOMBIT-programleder, 
når opgaverne ikke er i KLIK.  

 

ESR-projektet i KOMBIT orienterer om fremdriften i 

udfasningen via nyhedsbreve, som sendes direkte 

til de kommunale kontakter for E&E og ESR-

projekterne. Herudover informerer KMD også 

kommunerne om ændringer i ESR.  
 

De register-specifikke opgaver udstikkes direkte af 

den ansvarlige registermyndighed. I relation til 

Ejerfortegnelsen er det Geodatastyrelsen.  

 

Da KOMBIT ikke er opgavestillende overfor 

kommunerne, når det handler om udfasning af 

ESR, vil der ikke komme opgaver i KLIK.  

 

Interesserede kan med fordel tilmelde sig 

nyhedsbrevet på adressen esrkombit@kombit.dk 

eller finde yderligere information her: 

https://www.kombit.dk/indhold/s%C3%A5dan-

finder-du-information-om-esr-udfasningen  

Hvordan ser business casen 
ud for E&E efter SKAT 
overtager? Oprindelig var der 
lagt op til 25 % besparelse... 
Skal ESR udgiften lægge ind 
til medio 2020? 

KOMBIT og KL indgår lige nu i forhandlinger med 

Skatteforvaltningen. Resultatet af disse 

forhandlinger er afgørende for økonomien omkring 

såvel E&E- som ESR-projektet. 

Hvilke data vil indgå i 
Serviceplatformen? 

 

Det ved vi desværre ikke endnu, da det afhænger 

af forhandlingerne med Skatteforvaltningen og den 

politiske aftale om opgavesplittet mellem stat og 

kommuner. 

Hvem opsiger ESR?  KOMBIT opsiger ESR på vegne af alle 98 

kommuner. Opsigelsen har en frist på 6 måneder. 

Der er da også udsendt 
opgaver vedr. STS 
Adgangsstyring vedr. 

Ejerfortegnelsen administreres af 

Geodatastyrelsen. KOMBIT ESR/E&E-projektet har 

derfor ikke nogen aktie i denne opgave. 

https://www.kombit.dk/indhold/s%C3%A5dan-finder-du-information-om-esr-udfasningen
https://www.kombit.dk/indhold/s%C3%A5dan-finder-du-information-om-esr-udfasningen
mailto:esrkombit@kombit.dk
https://www.kombit.dk/indhold/s%C3%A5dan-finder-du-information-om-esr-udfasningen
https://www.kombit.dk/indhold/s%C3%A5dan-finder-du-information-om-esr-udfasningen
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Spørgsmål Svar 

ejerfortegnelser - sendt til ESR 
registerfører? 

Kommunerne har desuden 
betalt for grunddata-
programmet via en reduktion i 
bloktilskuddet i 2013-2016. 

I forhold til Grunddataprogrammets økonomi, må vi 

henvise til KL. 

 

Andre spørgsmål 

 
Spørgsmål Svar 

Hvorfor koster det 600,- kroner 

at deltage i kommunedagene? 

Plejer I ikke kun at have no-

show gebyr? Det kan være 

medvirkende til færre 

deltagere. 
 

Deltagerprisen skal hjælpe til at kommunedagene 

som aktivitet økonomisk hviler i sig selv. 

Deltagergebyret dækker de direkte omkostninger 

som KOMBIT har til forplejning/lokaler ved afvikling 

af kommunedagene.  

 

KOMBIT håber, at kommunedagene skaber så stor 

værdi for kommunerne, at deltagergebyret ikke 

påvirker kommunens deltagelse.   

Noget uden for kategori: IT-

administrationsbidrag for 2020 

(ATP) og revideret bidrag for 

2019. Er der nogen der ved 

noget ift. dette tema. BC er 

signifikant afhængig af disse 

nøgletal. 

KOMBIT kan ikke svare på dette, men det skal 

oplyses at ATP forventeligt optræder på 

kommunedagene maj 2019.  

 


